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Pol Hauspie, zelfstandig consulent en oprichter van L&H

Je hebt altijd een keuze
Christina Van Geel -  auteur, journaliste en radiostem

Ik wist als kind heel goed wat ik wilde worden: priester, muzikant en piloot. Dat is nogal typisch voor mij, er zit een 
stuk gulzigheid in. Ik wilde het allemaal. Ik wilde zoveel mogelijk beleven in dit leven. Dat heeft natuurlijk ook zijn 
negatieve kant. Hoe zegt Goethe dat? ’In der Beschränkung zeigt sich erst der Meister’. In de beperking herken je de 
meester. Dat is voor mij altijd moeilijk geweest. 

Pol Hauspie: Ik was een heel gewetensvol 

kind, ik wilde juist handelen en anderen 

helpen, de grote scoutsdroom. Des te 

erger wat er later gebeurd is met Lernout 

& Hauspie Speech Products. Het ’creatieve 

spel’ met onze omzet: we deden het voor 

de goeie zaak, maar je kunt ook iemand 

vermoorden voor de goeie zaak. Wij 

vochten voor onze eigen streek en onze 

eigen mensen. Als het aandeel van het 

bedrijf kelderde en het bedrijf ging kapot, 

dan was dat een ramp voor de streek 

en voor de mensen die hun geld in ons 

geïnvesteerd hadden. Een ramp ook voor 

de werkgelegenheid in de streek. Maar het 

botste met mijn geweten. 

Op een bepaald moment zei ik tegen mijn 

zakenpartner Jo Lernout: ’Laten we open 

kaart spelen met onze advocaat Louis 

Verbeke. Laten we gewoon vertellen wat 

we gedaan hebben, dat we de omzet 

gemanipuleerd hebben. Wij stappen uit het 

management, we bieden ons ontslag aan, 

maar het bedrijf zal dan tenminste blijven 

bestaan.’ Maar Jo zei toen tegen mij: 

’Pol, we hebben geen keuze, we moeten 

doorgaan.’ Ik heb dan mee de beslissing 

genomen om te zwijgen. We hebben 

daar allebei evenveel schuld aan. Maar het 

vloekte met heel mijn wezen. Dat moest 

wel fout lopen. 

Het verwoestende ego

Mijn vader was vrij dominant. Ik had als 

kind een grote hunkering om door hem 

erkend te worden. Ik wilde bewijzen dat 

ik het minstens even goed kon, dat ik het 

waard was om er te zijn. Een schouder-

klopje is zo belangrijk. 

Die hunkering naar bevestiging en 

erkenning is nooit helemaal weggegaan. 

Het heeft mijn latere acties beïnvloed. De 

hoogste pieken van succes waren nog niet 

hoog genoeg. Ik was slaaf van mijn eigen 

status en ego.

Ego kan zo verwoestend zijn. Je ziet het 

bij veel mensen met een topfunctie: ze 

ZIJN hun villa of hun auto of hun jacht. 

Ik identificeerde me eerder met status, 

met de zaak. Die zaak droeg ook onze 

naam, Jo en ik wàren het bedrijf. Mensen 

identificeren zich zo gemakkelijk met 

hun functie. Als ze hun functie verliezen, 

zijn ze meteen ook hun identiteit en hun 

bestaansreden kwijt. We hebben meer dan 

40 bedrijven overgenomen en geloof me, 

de moeilijkste discussies gingen over de 

naamkaartjes. Mensen waren vaak bereid 

minder te verdienen, als ze maar financieel 

directeur of CEO konden blijven. Die 

functie bepaalt zo sterk het waardegevoel 

van mensen. Dat is verkeerd en ongezond, 

dat besef ik nu. Maar het is zo moeilijk om 

het los te laten.

Het is ook vals. Voor de crash had ik 

tienduizenden zogezegde vrienden. 

Iedereen kwam mijn gat likken, om het 

cru te zeggen. Waren dat vrienden? Neen, 

het ging hen alleen om mijn functie, 

mijn status. Maar je trapt erin, ’you start 

to believe the crap'. Je wilt het ook graag 

geloven. Maar het is allemaal niet echt.

Omzetmanipulatie op grote schaal

L&H was een droom. Falen was geen 

optie. Onze ambitie was torenhoog.  

En aan lef en doorzettingsvermogen  

was er nooit gebrek.

Maar de markt volgde traag. Het vraagt 

behoorlijk wat tijd voor de markt klaar 

is voor nieuwe technologie. En onze 

taaltechnologie was heel nieuw en 

vooruitstrevend. Onze omzet groeide dus 

niet snel genoeg. En dat is nefast voor een 

beursgenoteerd bedrijf. 

Het systeem is eigenlijk verkeerd. Bedrijven 

die beursgenoteerd zijn moeten per kwar-

taal rapporteren. Analisten becijferen wat je 

omzet zal worden, en als je die omzet niet 

haalt, zakt je aandeel in elkaar. Bedrijven 

doen er dus alles aan om omzet en winst 

te halen. Die kwartaaldruk is zo hevig dat 

de verleiding om eraan te sleutelen groot 

is. De meeste bedrijven doen dit dan ook. 

Maar wij hebben daarin overdreven. Wij 

hebben het op zo’n grote schaal gedaan 

dat het niet meer te verantwoorden was.

De eerste keer dat we de cijfers op die 

manier mooier maakten, maakte ik mezelf 

wijs dat het daarbij zou blijven. 

Maar eens je begint met je omzet te 

manipuleren, wordt het heel moeilijk om 

ermee te stoppen. Die kwartaaldruk is er 

elke keer opnieuw. Die druk werd alsmaar 

groter. We waren in een neerwaartse 

spiraal terechtgekomen.

Hoogmoed voor de val

En stilaan geraakte ik zelf meer en meer uit 

balans. De piloot was zot van hoogmoed 

en ego, de priester was verbannen.  

Ik ging dwars tegen mijn geweten in, 

ik was doodongelukkig.

Mijn chauffeur heeft me daar later op 

gewezen. Ik was gewoon om in de auto 

wat te zingen. ’Pol, dat laatste jaar heb 

je niet meer veel gezongen, hé’, zei hij 
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"In het begin was ik vooral 
kwaad over de neergang  
van L&H. Het was  
allemaal de schuld van  
de Amerikanen. Maar  
we hebben hen wel de  
gouden kogel gegeven  
om ons neer te schieten.

Bio Pol Hauspie
°1951

In 1987 richtte Pol Hauspie samen met 

Jo Lernout in Ieper het taaltechnolo-

giebedrijf Lernout & Hauspie Speech 

Products op. In 1995 werden ze een 

beursgenoteerd bedrijf. 

L&H kwam in opspraak na onderzoek 

door The Wall Street Journal rond 

het bestaan van spookbedrijven en 

boekhoudkundige onregelmatigheden. 

De aandelen van het bedrijf kelderden 

in nauwelijks een half jaar tijd en in 2001 

ging L&H failliet.

Pol Hauspie werd veroordeeld wegens 

fraude. Hij pleitte schuldig. 

Hij zat zijn straf uit met een enkelband 

en is nu zelfstandig consultant en ook 

bezieler van The Happinessweb cvba uit 

Gent dat actief is rond social business. 

In 2010 verscheen zijn boek ‘Priester, 

muzikant, pilot’ uitgegeven door 

Pelckmans.

© Bas Bogaerts 
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onlangs. Mijn chauffeur Geert, mijn koffie-

madam Petra: die mensen vertelden me 

veel vaker de waarheid dan al die toplui. Zij 

zorgden voor mij. Ze waren ook bezorgd 

om mijn persoon, niet om mijn functie. 

Waarom moet dit kind sterven?

Het was 8 augustus 2000. Ik lunchte 

met een vriend in een restaurant op de 

Rodeberg, op mijn gemak op een terras in 

de zon. En toen kwam die telefoon: ’Pol, 

ze beginnen te schieten op het bedrijf, The 

Wall Street Journal zit ons op de hielen’. 

Het was een val van de hemel naar de hel. 

Ons bedrijf was mijn kind. Ik had mij er 

totaal mee geïdentificeerd. Het was een 

kind waarvoor we hadden afgezien, waar-

voor we dag en nacht gewerkt hadden. 

Waarvoor we ons gezin en onze kinderen 

van vlees en bloed vaak hadden verwaar-

loosd. ’Waarom moet dit kind sterven?’: 

die vraag raasde de dagen en weken erna 

door mijn hoofd. 

Afbraak en loutering

Ik heb 70 dagen in voorhechtenis gezeten. 

Daar is de loutering begonnen. Al voelde 

dat in het begin natuurlijk niet zo. De weg 

van de top naar de bodem was steil en 

hard. Het gevangenissysteem is gebouwd 

op vernedering. Als je bezoek hebt gehad, 

moet je je achteraf helemaal uitkleden. Ze 

mogen je ook ’visiteren’, om te controleren 

of je geen drugs in je aars gestopt hebt. Ze 

wisten dat ik in de bak zat voor financiële 

zaken, maar één etter heeft het toch 

gepresteerd om dat te doen. Waarschijnlijk 

om achteraf te kunnen zeggen: ’Ik heb in 

Pol Hauspie zijn gat gekeken!’ Ik zeg het 

cru, maar het was ook cru. Je wordt daar 

afgebroken tot onder de grond. 

In de gevangenis heb ik voor het eerst 

kritisch naar mezelf gekeken. ’Hoe is het 

zover kunnen komen?’ Ik ben mezelf 

beginnen analyseren, de goeie en de 

donkere kanten. En pas als je bepaalde 

fouten accepteert, kun je eraan beginnen 

werken. Zoveel mensen kunnen geen 

fouten toegeven, niet aan anderen, maar 

ook niet aan zichzelf. 

Terwijl het zo gemakkelijk is. Er is niks sim-

peler dan te zeggen: ’Ik zat fout. Hoe gaan 

we nu verder?’ We denken dat het zwak is 

om fouten toe te geven. Integendeel, het 

maakt je sterker. 

Op de bodem van de put

Maar dat ging niet van vandaag op 

morgen. Ik heb lang op de bodem van  

de put gezeten, dicht tegen het einde.  

Ik voelde geen enkele motivatie meer om 

voort te leven. Zelfs het weerzien met 

mijn familie was de hel, ik schaamde me 

zo diep. Een tijdelijk verblijf in Zuid-Afrika 

heeft me voor een stuk gered: de kleuren, 

de natuur, de warmte, de mensen die geen 

nagel hebben om aan hun gat te krabben, 

maar desondanks veel vrolijker zijn dan de 

mensen hier. 

Maar ik zat te diep. Ik heb twee keer op het 

randje gestaan van een zelfmoordpoging. 

Was Afrika er niet geweest, dan was het 

misschien veel vroeger gebeurd en was 

het misschien gelukt.

Ik heb het niet gedaan uiteindelijk, omwille 

van mijn kinderen. 

Ik had de slaappillen in mijn hand. Ik leefde 

al dagen op drank en sigaretten, ik kwam 

mijn bed niet meer uit. Ik zag geen enkele 

uitweg meer, geen mogelijkheid om het 

goed te maken bij de mensen die ik teleur-

gesteld had. Ik wilde een glas wijn nemen 

om de pillen door te spoelen. En ik stootte 

een foto om van mijn vrouw en kinderen. 

Op dat moment ging er een alarmbel af in 

mijn hoofd. Zij mochten zich niet schuldig 

voelen voor mijn daad. Ik heb het glas wijn 

tegen de muur gekwakt. 

De keuze om te leven

Geneviève White is heel belangrijk geweest 

in mijn leven. Ze is aromatherapeute, 

een heel bijzondere vrouw. Ze heeft me 

geleerd dat er altijd een keuze is. Ook de 

keuze om te sterven. Toen ik rondkrab-

belde op de bodem heb ik haar verteld 

dat ik niet meer wilde leven. Toen zei ze: 

’Pol, als jij vindt dat het leven ondraaglijk 

is, dan mag je sterven. Het is jouw leven, 

niemand anders kan die keuze maken.’ Die 

woorden hebben me gered. Alleen nog 

maar het besef dat je de keuze hebt maakt 

alle verschil. De meeste mensen praten op 

je in, dat je de schuld doorschuift naar je 

kinderen enz. Dat duwt je nog dieper in die 

put van schuldgevoel. Je wil ontsnappen 

maar je mag niet. Die vrijheid om te 

mogen kiezen, dat was een doorbraak 

voor mij. Het leven was niet langer een 

gevangenis waaruit ontsnappen onmo-

gelijk was. Er was weer hoop. Ik heb toen 

besloten om te blijven. Ik heb gekozen om 

te leven.

Alleen nog maar het besef dat je de keuze 

hebt, maakt alle verschil. Die vrijheid om 

te mogen kiezen, dat was een doorbraak 

voor mij. Het leven was niet langer een 

gevangenis waaruit ontsnappen onmoge-

lijk was. Er was weer hoop. 

Ik heb toen besloten om te blijven. Ik heb 

gekozen om te leven. 

Je hebt altijd een keuze, dat weet ik nu. En 

eigenlijk weet je intuïtief wat goed en wat 

fout is, loepzuiver. De christenen noemen 

dat het geweten. Dat bestaat. Maar we 

besteden er vaak liever geen aandacht aan. 

We stoppen het weg.

Een spier die je kunt trainen

Ik ben gelukkig als ik in balans ben, als 

de priester en de piloot in evenwicht zijn. 

Dat wil niet zeggen dat er nooit moeilijke 

momenten zijn. Maar ook op moeilijke 

momenten kun je gelukkig zijn. Geluk is 

een mentale ingesteldheid waarvoor je 

kiest. Het is een spier die je kunt trainen. 

Wat mij nu gelukkig maakt is groeien door 

inzichten te verwerven, in mezelf en in 

anderen. 

En vooral anderen gelukkig maken door 

kansen te creëren, mensen op pad 

te zetten en op langere termijn weer 

vooruitzichten te geven. Mijn grote droom 

is om nog een stukje te kunnen bijdragen 

in Afrika. Delen wat ik geleerd heb.

De gevoeligheden, de dromen die je 

hebt als kind, die mag je eigenlijk niet uit 

het oog verliezen. De scoutsdroom om 

anderen te helpen is gebleven. En dingen 

in gang zetten, ondernemen. 

www.thehweb.net


